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§ 1 
Val av justerare och dag för justering  

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd utser 1:a vice ordförande 
Peter Backlund (L) att tillsammans med ordförande Hassan Jama 
(V) justera dagens protokoll. 
  
Justering sker tisdag den 17 december 2024. 
 

Sida 4 (52)



Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 12/2024 
 

2024-12-12 

§ 2 
Godkännande av dagordning  

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner dagordningen. 
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§ 3 
Medborgarförslag om att anlägga discgolfbana i 
Margaretaparken  
Svar på medborgarförslag 
EÅV 2024/700 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning godkänner 
förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Författaren av medborgarförslaget föreslår att förvaltningen 
anlägger en discgolfbana i Margaretaparken, som ligger i stadsdelen 
Gamla Enskede. Enligt författaren passar discgolf för både unga och 
äldre och utövande av sporten har olika hälsofrämjande effekter. 
 
Parken är populär och välbesökt och förvaltningen bedömer att det 
på grund av den begränsade ytan inte är lämpligt att anlägga en 
discgolfbana där. Vidare bedömer förvaltningen att en discgolfbana 
inte är helt förenlig med parkplanens ambition för parkens 
utveckling, eftersom att det skulle kunna påverka parkens historiska 
karaktär. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
medborgarförslaget. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/700-4 Tjänsteutlåtande: Medborgarförslag om att 
anlägga discgolfbana i Margaretaparken 

 EÅV 2024/700-3 Medborgarförslag om att anlägga 
discogolfbana i Margaretaparken 
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§ 4 
Skrivelse om barnfamiljer i vandrarhem  
Svar på skrivelse från (C) 
EÅV 2024/677 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Förvaltningen har tagit emot en skrivelse från Christina Petersson 
(C) om barnfamiljer i vandrarhem. Författaren undrar varför det 
händer att barnfamiljer flyttar ifrån SHIS bostäder till tillfälliga 
boendelösningar och frågar förvaltningen om hur många 
barnfamiljer som de senaste två åren, av Enskede-Årsta-Vantörs 
stadsdelsnämnd, blivit placerade på vandrarhem eller liknande 
temporära boenden när deras beviljade boende hos SHIS löpt ut. 
 
Förvaltningen håller med författaren om att SHIS utgör en viktig 
verksamhet och att det är viktigt att barn har trygga och 
stadigvarande boenden. Inom förvaltningen pågår ett intensivt 
arbete för att motverka att barnfamiljer ska leva i osäkra 
boendeförhållanden. Trots det händer det ibland att barnfamiljer står 
utan stadigvarande bostad av olika anledningar. Cirka 20 
barnfamiljer har under 2023 och 2024 beviljats bistånd till tillfälligt 
boende efter att de flyttat ut från SHIS av Enskede-Årsta-Vantör 
stadsdelsnämnd. Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs 
stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar 
på skrivelsen. 
 

Särskilt uttalande 
Stefan Holm (C), Peter Backlund (L) och Henrik Virro m.fl. 
(M) lämnar ett gemensamt särskilt uttalande: 
  
Vi vill tacka förvaltningen för ett fylligt och informativt svar 
angående barnfamiljer i vandrarhem. 
  
Att det varit så många som cirka 20 barnfamiljer som under 2023-
2024 behövt bo i tillfälligt boende är oroande. Det är dock 
glädjande att läsa att merparten av just barnfamiljerna kunnat 
flytta till ett mer stadigvarande boende inom tre månader. Men tre 
månader är en lång tid i ett barns liv och att leva i en familj som 
känner oro för framtiden kan påverka barnen negativt för lång tid 
framåt. 
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Vi vill att stadsdelsnämnden löpande får information om hur 
statistiken ser ut i frågan och att barnrättsperspektivet hela tiden 
ska väga tyngst i beslut som rör barn. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/677-2 Tjänsteutlåtande: Skrivelse om 
barnfamiljer i vandrarhem 

 EÅV 2024/677-1 Skrivelse om barnfamiljer i vandrarhem 
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§ 5 
Verksamhetsplan 2025 för Enskede-Årsta-Vantörs 
stadsdelsnämnd  
EÅV 2024/725 
 

Beslut  
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner 

Verksamhetsplan 2025 för Enskede-Årsta-Vantörs 
stadsdelsnämnd och överlämnar den till kommunstyrelsen. 

2. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd omfördelar 
parkinvesteringsmedel avseende parkinvestering för 2025 
om 2,5 mnkr Storängsparken (investering) till Vättersdälden 
(investering). 

3. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd fastställer 
resultatenheter i enlighet med detta ärende. 

4. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner Plan för 
upphandling 2025-2027 enligt bilaga 2. 

5. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ansöker om 
budgetjustering med 0,9 mnkr för biologisk mångfald (drift) 
enligt bilaga 3a. 

6. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ansöker om 
budgetjustering med 0,6 mnkr för högtider och 
evenemangsdagar (drift) enligt bilaga 3a. 

7. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ansöker om 
budgetjustering med 0,8 mnkr för lokalt arbete med 
demokrati och mänskliga rättigheter (drift) enligt bilaga 3a. 

8. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ansöker om 
budgetjustering med 1,3 mnkr för klimatinvesteringar 
(investering) enligt bilaga 3b. 

9. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ansöker om 
budgetjustering med 2,7 mnkr för trygghetsinvesteringar 
(investering) enligt bilaga 3b. 

10. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ansöker om 
budgetjustering med 2,6 mnkr för biologisk mångfald 
(investering) enligt bilaga 3b. 

11. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ansöker om 
budgetjustering med 1,4 mnkr för naturreservat (investering) 
enligt bilaga 3b. 

12. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ansöker om 
budgetjustering med 1,2 mnkr för trädplantering och viss 
trädvård (investering) enligt bilaga 3b. 

13. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner 
investeringsönskemål parkinvesteringar 2025-2027 enligt 
bilaga 4. 

14. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd fastställer 
internpriser i enlighet med bilaga 5. 
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15. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner System 
för intern kontroll 2025 enligt bilaga 6. 

16. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner 
Väsentlighets- och riskanalys samt internkontrollplan 
2025 enligt bilaga 7. 

17. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner Strategi 
för kompetensförsörjning 2025-2027 enligt bilaga 8. 

18. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner 
Lägesbild om brott och trygghet enligt bilaga 9 

19. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner EÅV:s 
kvalitetsledningssystem enligt bilaga 10. 

20. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner ansökan 
om kompetensutvecklingsmedel för utbildning i omvårdnad 
av äldre personer med funktionsnedsättning med 1,2 mnkr 
enligt bilaga 11. 

21. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner ansökan 
om kompetensutvecklingsmedel för utbildning i svenska för 
kockar inom förskolan med 0,9 mnkr enligt bilaga 12. 

22. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner ansökan 
om kompetensutvecklingsmedel för utbildning i svenska för 
barnskötare inom förskolan med 0,7 mnkr enligt bilaga 13. 

23. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd anmäler 
omslutningsförändringar om 361,1 mnkr till 
kommunstyrelsen. 

24. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ansöker om att bli 
medlem i Fritidsbanken Sverige. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Verksamhetsplanen för Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
anger inriktningen för förvaltningens verksamhet under 2025. 
Verksamhetsplanen knyter an till kommunfullmäktiges tre 
inriktningsmål: 
  

 Ett Stockholm som håller samman med en stark och jämlik 
välfärd i hela staden 

 Ett grönt och fossilfritt Stockholm som leder en rättvis 
klimatomställning 

 Ett Stockholm med en stabil och hållbar ekonomi med 
utbildning, jobb och bostäder för alla 

  
Inom varje inriktningsmål har fullmäktige formulerat mål för 
verksamhetsområden. Stadsdelsnämnden har i sin planering 
konkretiserat kommunfullmäktiges mål genom att formulera 
nämndmål, indikatorer och aktiviteter som väntas bidra till att 
målen uppnås. 
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Verksamhetsplanen har utformats i enlighet med stadens 
integrerade system för ledning och styrning av verksamhet och 
ekonomi (ILS). 
 

Yrkanden 
Peter Backlund (L) yrkar att nämnden beslutar enligt följande: 
  

1. Att delvis bifalla förvaltningens förslag till beslut 
2. Att uppdra åt förvaltningen att revidera verksamhetsplanen i 

enlighet med som anförs nedan. 
3. Att därutöver anföra följande 

  
Vårt alternativ till verksamhetsplan för Enskede-Årsta-Vantörs 
stadsdelsnämnd har sin utgångspunkt i Moderaternas, Liberalernas 
och Centerpartiets gemensamma vision för Stockholms framtid. Vi 
arbetar för en frihetlig, framtidsinriktad, trygg och hållbar stadsdel 
med en mångfald av människor, företag och föreningar. Vi bejakar 
styrkor och särart, och framför allt tror vi passionerat på 
stockholmarnas potential och möjligheter att var och en och 
tillsammans forma sina egen framtid och förverkliga sina drömmar. 
Vi är partier som tillsammans med Kd är vana att arbeta 
tillsammans och när som helst är vi beredda att ta över ledningen i 
stadsdelen. 
  
Vi anser inte att den tidigare skattehöjningen och den kommande 
skattehöjningen leder till höjd kvalitet i verksamheterna, där 
exempelvis den föreslagna höjningen på 14,6 miljoner till 
avdelningen Individ- och familj Barn och Unga knappast lär föreslå 
särskilt långt med det stora underskott som 2024 kommer att visas i 
Bokslutet.  För oss borgerliga handlar det om att prioritera 
kärnverksamheten. Höjd kommunalskatt påverkar alltid de med 
sämst ekonomiska förutsättningar på ett värre sätt eftersom 
skattesatsen är proportionell. När regeringens budget i höstas 
presenterades, ställde många sin förhoppning till lättnader i 
trängda privata ekonomiska lägen. Det hoppet är nu grusat av 
majoriteten i stadsfullmäktige. 
  
I vårt Stockholm bemöts utmaningar genom samarbeten mellan 
staden, företagen, akademin och det civila samhället. Stockholm ska 
vara en stad för alla – barn och unga, vuxna och äldre, inflyttade 
och de som bott här hela livet, företagare och anställda. Vi ser det 
exempelvis som ytterst angeläget att vår stadsdel utvecklas med fler 
arbetsplatser. Man ska kunna leva hela sitt vardagsliv i stadsdelen. 
Söderort har under en längre tid försetts med fler bostäder, men få 
arbetsplatser har tillkommit och i stället kommer fler arbetsplatser 
försvinna från tex Älvsjömässan. Flera mindre industri- och 
småföretagsområden har också fått lämna plats för nya bostäder- 
exempelvis vid Årstaberg. Söderort får inte utvecklas till enbart 
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sovstäder där allt fler pendlar över broarna norrut och därmed 
motsatsen till hållbar utveckling. Det är viktigt att stadsdelen 
medverkar tillsammans med företagare och stadens centrala 
nämnder för ett gott företagsklimat där exempelvis Årstaberg, 
Arenaområdet och Årsta park kan utvecklas till sin fulla potential. 
  
Vi står på stockholmarnas sida och har en tydlig målsättning med 
vår politik, att lösa de problem som medborgarna i vår stadsdel 
upplever. Det är inte ett löfte om att politiken kan lösa alla problem. 
Men det är ett löfte om att vi ska lösa de problem som bara kan 
lösas genom politiska beslut. När stadsdelen utvecklas ska det göras 
i samförstånd med de som bor här. Vi ser därför öppna möten, 
medborgardialog och andra kontakter med medborgare som en 
grundbult i demokratin. 
  
Vi accepterar aldrig att människor i vår stadsdel får sin frihet 
begränsad på grund av diskriminering, rasism, antisemitism eller 
otrygghet. Vi arbetar målmedvetet för ökad frihet genom kraftfulla 
insatser mot den brottslighet som idag orsakar svåra problem även 
i vår stadsdel och som begränsar människors frihet. Tidiga insatser 
är avgörande. Vi ser med spänning fram emot när den nya 
socialtjänstlagen implementeras i stadsdelens arbete där 
tillgänglighet samt förbyggande och tidiga insatser ges ökad tyngd. 
Självklart är det också fortsatt viktigt med insatser för dem som 
redan hamnat i brottslighet eller är på god väg. Fältverksamheten 
och trygghetsskapande åtgärder är en del av detta. 
  
Stadsdelen får inte vara en ideologisk lekstuga för majoriteten. När 
majoriteten nu bestämt sig för att återkommunalisera parkskötseln 
är det ett led i föreställningen om att offentligt ägande och 
”rådighet” alltid är bäst. Vi delar inte alls den uppfattningen, utan 
menar tvärtom att det är sunt att verksamheter kan drivas av andra, 
till gagn för vår stadsdel både vad gäller kvalitet och sunt förnuft av 
skattemedel. Professionella upphandlingar, täta uppföljningar och 
vid behov vite säkrar kvaliteten. 
  
Äldreomsorg är en grundbult i stadsdelsnämndens verksamhet. För 
oss är det självklart med en värdig äldreomsorg av hög kvalitet, där 
valfriheten för de äldre är i fokus. Vi ser också fortsatta satsningar 
på ny teknik som avgörande för att man ska kunna bo hemma så 
länge man vill. Under vår tid i majoritet gjordes särskilda 
satsningar på hög kvalitet vid måltider för äldre. Det kommer vi att 
prioritera när vi har majoritet igen. 
  
Vid tidig ålder är barn som mest mottagliga att lära sig språk. 
Därför är språksatsningar på svenska i förskolan så viktigt- också 
för att det bidrar till att barn ges liknande förutsättningar när de 
väl börjar i skolan. Avgörande är att personalen är förtrogen i 
språket. Därför ser vi det som angeläget att fortbildning för 
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personal i svenska fortsätter. Det ska finnas tillräckligt med 
språkkompetent personal på varje förskola. 
  
Liberalerna vill se ett tydligare fokus på utökat samarbete mellan 
socialtjänsten och förskolan. Med tidiga insatser redan när barn 
går i förskolan går det att förebygga framtida sociala problem 
och/eller kriminalitet. Särskild uppmärksamhet behöver fästas vid 
små barn med höga nivåer av ihållande aggressivt beteende, då 
detta visat sig ha starkt samband med att utveckla grov 
våldsbrottslighet senare i livet. För ett litet barn kan det räcka med 
mindre ingripande åtgärder och handlar främst om olika 
föräldrastödjande insatser. Desto äldre barnet blir utan att 
socialtjänsten kommer in desto mer komplex problematik. 
Liberalerna satsar därför på socialtjänst i skola och förskola i 
samtliga stadsdelar i sitt förslag till budget för 2025. 
  
De skolsociala team som visat sig vara en framgång för att hjälpa 
elever med hög skolfrånvaro tillbaka till skolan vill vi se utvecklas. 
Vi välkomnar att den rödgröna majoriteten fortsatt arbetet med 
arbetsmodellen men mer behöver göras och vi vill se både en 
förstärkning och vidareutveckling av teamen. 
  
Stadsdelen ska arbeta för parker, natur- och kulturreservat och 
naturområden med hög kvalitet och ökad biologisk mångfald. 
Vikten av just biologisk mångfald för våra grönområden ska inte 
underskattas. Vi föreslår därför ett särskilt stöd till stadsdelarna i 
arbetet för att öka den biologiska mångfalden och säkerställa 
välmående parker och natur i hela staden. 
  
Som en av Sveriges största arbetsgivare har staden ett stort ansvar 
för att säkerställa att anställda medarbetare upplever god 
arbetsmiljö. En viktig del i det arbetet är friskvård för medarbetare, 
där personalen själva bör få välja om de önskar en högre 
friskvårdsersättning i pengar eller möjlighet till en friskvårdstimme 
varje vecka. 
  
Personer med funktionsnedsättning ska kunna leva ett så 
självständigt liv som möjligt. Målgruppens behov av stödinsatser 
varierar stort men för många är beviljade timmar ledsagning eller 
insatser från socialpsykiatrin avgörande för ett bra liv. Det är 
därför anmärkningsvärt att anslagen till brukare inom LSS 
återkommande varit på ytterst låga nivåer i samtliga av stadens 
budgetar innevarande mandatperiod. Liberalerna föreslår i sin 
budgetreservation en förstärkning av både ledsagning och 
socialpsykiatrin, och vill i förlängningen se att inrättande av 
omsorgsprisindex (OPI) utreds och införs även för LSS. 
  
Ofrivillig ensamhet är ett stort hälsoproblem i vårt samhälle. Alltför 
många äldre lever idag i isolering. Liberalerna har drivit på för att 
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säkerställa att det i varje stadsdel finns träffpunkter och 
möteslokaler som är öppna även på somrar och storhelger liksom 
att föreningslivet har fått medel för att anordna aktiviteter för äldre 
på somrarna. Vår stadsdel är välförsedd med detta och vi avser att 
fortsatta bevaka frågan. Social isolering behöver motarbetas på 
mer än ett sätt. Stadsdelsnämnderna har ett stort ansvar i att 
fortsätta det arbetet och genom samordnade insatser bryta ofrivillig 
ensamhet bland äldre. Detta ska fortsatt vara ett prioriterat arbete i 
verksamhetsplanen. 
  
Stadsdelsnämnden ska säkerställa att det finns en mångfald av 
boendeformer och att de äldre som behöver komma till ett 
äldreboende får göra det i tid. Servicehus som boendeform ska 
värnas och idag är Enskede nya servicehus stadelens enda 
servicehus. Vi måste kunna erbjuda den form av mellanboende som 
servicehusen innebär. Vi vill att äldres valfrihet värnas och det 
innebär reell möjlighet att få plats på ett servicehus eller 
motsvarande, som erbjuder en god levnadsstandard. 
  
Slutligen är det återigen tydligt att uppföljningen av 
omhändertagna barn inte prioriteras av den rödgröna majoriteten. 
Det är en ytterst utsatt grupp barn och unga som staden övertagit 
föräldrarollen för och då måste det ske med målet att samhället ska 
vara den bästa föräldern. Det är också en grupp som löper förhöjd 
risk att dras in i kriminalitet innan, under och efter en placering. Att 
staden fortfarande inte systematiskt följer upp dessa barns 
skolgång, hälsa, tandhälsa och fortsatta stödbehov är ett 
underbetyg. 
  
I övrigt hänvisar vi till Liberalernas budgetreservation 2025. 
  
Henrik Virro m.fl. (M) yrkar att nämnden beslutar enligt följande: 
  

1. Att delvis bifalla förvaltningens förslag till beslut 
2. Att uppdra åt förvaltningen att revidera verksamhetsplanen i 

enlighet med som anförs nedan. 
3. Att därutöver anföra följande 

  
Vårt alternativ till verksamhetsplan för Enskede-Årsta-Vantörs 
stadsdelsnämnd har sin utgångspunkt i Moderaternas, Liberalernas 
och Centerpartiets gemensamma vision för Stockholms framtid. Vi 
arbetar för en frihetlig, framtidsinriktad, trygg och hållbar stadsdel 
med en mångfald av människor, företag och föreningar. Vi bejakar 
styrkor och särart, och framför allt tror vi passionerat på 
stockholmarnas potential och möjligheter att var och en och 
tillsammans forma sina egen framtid och förverkliga sina drömmar. 
Vi är partier som tillsammans med Kd är vana att arbeta 
tillsammans och när som helst är vi beredda att ta över ledningen i 
stadsdelen. 
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Vi anser inte att den tidigare skattehöjningen och den kommande 
skattehöjningen leder till höjd kvalitet i verksamheterna, där 
exempelvis den föreslagna höjningen på 14,6 miljoner till 
avdelningen Individ- och familj Barn och Unga knappast lär föreslå 
särskilt långt med det stora underskott som 2024 kommer att visas i 
Bokslutet.  För oss borgerliga handlar det om att prioritera 
kärnverksamheten. Höjd kommunalskatt påverkar alltid de med 
sämst ekonomiska förutsättningar på ett värre sätt eftersom 
skattesatsen är proportionell. När regeringens budget i höstas 
presenterades, ställde många sin förhoppning till lättnader i 
trängda privata ekonomiska lägen. Det hoppet är nu grusat av 
majoriteten i stadsfullmäktige. 
  
I vårt Stockholm bemöts utmaningar genom samarbeten mellan 
staden, företagen, akademin och det civila samhället. Stockholm ska 
vara en stad för alla – barn och unga, vuxna och äldre, inflyttade 
och de som bott här hela livet, företagare och anställda. Vi ser det 
exempelvis som ytterst angeläget att vår stadsdel utvecklas med fler 
arbetsplatser. Man ska kunna leva hela sitt vardagsliv i stadsdelen. 
Söderort har under en längre tid försetts med fler bostäder, men få 
arbetsplatser har tillkommit och i stället kommer fler arbetsplatser 
försvinna från tex Älvsjömässan. Flera mindre industri- och 
småföretagsområden har också fått lämna plats för nya bostäder- 
exempelvis vid Årstaberg. Söderort får inte utvecklas till enbart 
sovstäder där allt fler pendlar över broarna norrut och därmed 
motsatsen till hållbar utveckling. Det är viktigt att stadsdelen 
medverkar tillsammans med företagare och stadens centrala 
nämnder för ett gott företagsklimat där exempelvis Årstaberg, 
Arenaområdet och Årsta park kan utvecklas till sin fulla potential. 
  
Vi står på stockholmarnas sida och har en tydlig målsättning med 
vår politik, att lösa de problem som medborgarna i vår stadsdel 
upplever. Det är inte ett löfte om att politiken kan lösa alla problem. 
Men det är ett löfte om att vi ska lösa de problem som bara kan 
lösas genom politiska beslut. När stadsdelen utvecklas ska det göras 
i samförstånd med de som bor här. Vi ser därför öppna möten, 
medborgardialog och andra kontakter med medborgare som en 
grundbult i demokratin. 
  
Vi accepterar aldrig att människor i vår stadsdel får sin frihet 
begränsad på grund av diskriminering, rasism, antisemitism eller 
otrygghet. Vi arbetar målmedvetet för ökad frihet genom kraftfulla 
insatser mot den brottslighet som idag orsakar svåra problem även 
i vår stadsdel och som begränsar människors frihet. Tidiga insatser 
är avgörande. Vi ser med spänning fram emot när den nya 
socialtjänstlagen implementeras i stadsdelens arbete där 
tillgänglighet samt förbyggande och tidiga insatser ges ökad tyngd. 
Självklart är det också fortsatt viktigt med insatser för dem som 

Sida 15 (52)



 
 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 12/2024 
 

2024-12-12 

redan hamnat i brottslighet eller är på god väg. Fältverksamheten 
och trygghetsskapande åtgärder är en del av detta. 
  
Stadsdelen får inte vara en ideologisk lekstuga för majoriteten. När 
majoriteten nu bestämt sig för att återkommunalisera parkskötseln 
är det ett led i föreställningen om att offentligt ägande och 
”rådighet” alltid är bäst. Vi delar inte alls den uppfattningen, utan 
menar tvärtom att det är sunt att verksamheter kan drivas av andra, 
till gagn för vår stadsdel både vad gäller kvalitet och sunt förnuft av 
skattemedel. Professionella upphandlingar, täta uppföljningar och 
vid behov vite säkrar kvaliteten. 
  
Äldreomsorg är en grundbult i stadsdelsnämndens verksamhet. För 
oss är det självklart med en värdig äldreomsorg av hög kvalitet, där 
valfriheten för de äldre är i fokus. Vi ser också fortsatta satsningar 
på ny teknik som avgörande för att man ska kunna bo hemma så 
länge man vill. Under vår tid i majoritet gjordes särskilda 
satsningar på hög kvalitet vid måltider för äldre. Det kommer vi att 
prioritera när vi har majoritet igen. 
  
Vid tidig ålder är barn som mest mottagliga att lära sig språk. 
Därför är språksatsningar på svenska i förskolan så viktigt- också 
för att det bidrar till att barn ges liknande förutsättningar när de 
väl börjar i skolan. Avgörande är att personalen är förtrogen i 
språket. Därför ser vi det som angeläget att fortbildning för 
personal i svenska fortsätter. Det ska finnas tillräckligt med 
språkkompetent personal på varje förskola. 
  
Valfrihet i omsorgen är en grundläggande rättighet och en central 
fråga för Moderaterna. Alla individer ska kunna påverka och forma 
sin egen vardag genom att välja mellan olika utförare och insatser. 
Inom Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd finns stora 
möjligheter att stärka och utveckla valfriheten, särskilt för äldre 
och personer med funktionsnedsättningar. Genom att låta både 
privata och offentliga aktörer verka i omsorgen skapas ett större 
utbud av tjänster som anpassas efter individens behov, istället för 
att erbjuda en standardiserad lösning som försöker passa alla. 
Detta gynnar inte bara individen utan också kvaliteten och 
effektiviteten i omsorgen. 
  
För att valfrihet ska fungera krävs tydlig information och 
tillgängliga alternativ för alla. Vi föreslår att stadsdelen 
intensifierar arbetet med att göra valmöjligheter mer synliga och 
uppmuntrar fler aktörer, inklusive ideella organisationer och 
privata företag, att bidra till utvecklingen av omsorgen. Detta 
skapar ett mer dynamiskt och flexibelt system som möter de 
förändrade behoven i samhället. 
  

Sida 16 (52)



 
 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 12/2024 
 

2024-12-12 

Trygghet är en grundläggande rättighet, och det krävs krafttag för 
att skapa tryggare lokalsamhällen. Fältassistenterna spelar en 
avgörande roll genom sin närvaro och sitt förebyggande arbete 
med ungdomar i riskzon. Genom att bygga tillit och erbjuda stöd 
kan de ingripa tidigt och förhindra att ungdomar hamnar i 
kriminalitet. Samtidigt behövs en stark ordningsmakt som 
kompletterar det sociala arbetet genom att snabbt och effektivt 
hantera brott. Vi föreslår att fältassistenternas insatser förstärks 
och att samverkan med polisen, trygghetsvärdar och civilsamhället 
förbättras. 
  
För att säkerställa tryggheten bör stadsdelen även utöka 
kamerabevakningen på utsatta platser och intensifiera arbetet mot 
våldsbejakande extremism. Detta kräver en långsiktig strategi som 
kombinerar sociala insatser med tydliga resurser till rättsväsendet 
och lokala trygghetsprojekt. 
  
Vi ser också ett behov av att effektivisera verksamheten för att 
frigöra resurser till kärnverksamheten. Administrativa kostnader 
bör hållas nere, externa konsultkostnader minimeras och 
lokalanvändningen optimeras. Alla projekt och investeringar måste 
ha tydliga mål och konsekvensanalyser för att säkerställa att 
resurserna används effektivt och ger största möjliga nytta för 
invånarna. 
  
Moderaterna står på stockholmarnas sida och arbetar målmedvetet 
och oförtröttligt för att förbättra vardagen för de boende i Enskede-
Årsta-Vantör med fokus på att skapa en trygg, fri och hållbar 
framtid. 
  
I övrigt hänvisar vi till Moderaternas budgetreservation 2025. 
  
Stefan Holm (C) yrkar att nämnden beslutar enligt följande: 
  

1. Att delvis bifalla förvaltningens förslag till beslut 
2. Att uppdra åt förvaltningen att revidera verksamhetsplanen i 

enlighet med som anförs nedan. 
3. Att därutöver anföra följande 

  
Vårt alternativ till verksamhetsplan för Enskede-Årsta-Vantörs 
stadsdelsnämnd har sin utgångspunkt i Moderaternas, Liberalernas 
och Centerpartiets gemensamma vision för Stockholms framtid. Vi 
arbetar för en frihetlig, framtidsinriktad, trygg och hållbar stadsdel 
med en mångfald av människor, företag och föreningar. Vi bejakar 
styrkor och särart, och framför allt tror vi passionerat på 
stockholmarnas potential och möjligheter att var och en och 
tillsammans forma sina egen framtid och förverkliga sina drömmar. 
Vi är partier som tillsammans med Kd är vana att arbeta 
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tillsammans och när som helst är vi beredda att ta över ledningen i 
stadsdelen. 
  
Vi anser inte att den tidigare skattehöjningen och den kommande 
skattehöjningen leder till höjd kvalitet i verksamheterna, där 
exempelvis den föreslagna höjningen på 14,6 miljoner till 
avdelningen Individ- och familj Barn och Unga knappast lär föreslå 
särskilt långt med det stora underskott som 2024 kommer att visas i 
Bokslutet.  För oss borgerliga handlar det om att prioritera 
kärnverksamheten. Höjd kommunalskatt påverkar alltid de med 
sämst ekonomiska förutsättningar på ett värre sätt eftersom 
skattesatsen är proportionell. När regeringens budget i höstas 
presenterades, ställde många sin förhoppning till lättnader i 
trängda privata ekonomiska lägen. Det hoppet är nu grusat av 
majoriteten i stadsfullmäktige. 
  
I vårt Stockholm bemöts utmaningar genom samarbeten mellan 
staden, företagen, akademin och det civila samhället. Stockholm ska 
vara en stad för alla – barn och unga, vuxna och äldre, inflyttade 
och de som bott här hela livet, företagare och anställda. Vi ser det 
exempelvis som ytterst angeläget att vår stadsdel utvecklas med fler 
arbetsplatser. Man ska kunna leva hela sitt vardagsliv i stadsdelen. 
Söderort har under en längre tid försetts med fler bostäder, men få 
arbetsplatser har tillkommit och i stället kommer fler arbetsplatser 
försvinna från tex Älvsjömässan. Flera mindre industri- och 
småföretagsområden har också fått lämna plats för nya bostäder- 
exempelvis vid Årstaberg. Söderort får inte utvecklas till enbart 
sovstäder där allt fler pendlar över broarna norrut och därmed 
motsatsen till hållbar utveckling. Det är viktigt att stadsdelen 
medverkar tillsammans med företagare och stadens centrala 
nämnder för ett gott företagsklimat där exempelvis Årstaberg, 
Arenaområdet och Årsta park kan utvecklas till sin fulla potential. 
  
Vi står på stockholmarnas sida och har en tydlig målsättning med 
vår politik, att lösa de problem som medborgarna i vår stadsdel 
upplever. Det är inte ett löfte om att politiken kan lösa alla problem. 
Men det är ett löfte om att vi ska lösa de problem som bara kan 
lösas genom politiska beslut. När stadsdelen utvecklas ska det göras 
i samförstånd med de som bor här. Vi ser därför öppna möten, 
medborgardialog och andra kontakter med medborgare som en 
grundbult i demokratin. 
  
Vi accepterar aldrig att människor i vår stadsdel får sin frihet 
begränsad på grund av diskriminering, rasism, antisemitism eller 
otrygghet. Vi arbetar målmedvetet för ökad frihet genom kraftfulla 
insatser mot den brottslighet som idag orsakar svåra problem även 
i vår stadsdel och som begränsar människors frihet. Tidiga insatser 
är avgörande. Vi ser med spänning fram emot när den nya 
socialtjänstlagen implementeras i stadsdelens arbete där 
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tillgänglighet samt förbyggande och tidiga insatser ges ökad tyngd. 
Självklart är det också fortsatt viktigt med insatser för dem som 
redan hamnat i brottslighet eller är på god väg. Fältverksamheten 
och trygghetsskapande åtgärder är en del av detta. 
  
Stadsdelen får inte vara en ideologisk lekstuga för majoriteten. När 
majoriteten nu bestämt sig för att återkommunalisera parkskötseln 
är det ett led i föreställningen om att offentligt ägande och 
”rådighet” alltid är bäst. Vi delar inte alls den uppfattningen, utan 
menar tvärtom att det är sunt att verksamheter kan drivas av andra, 
till gagn för vår stadsdel både vad gäller kvalitet och sunt förnuft av 
skattemedel. Professionella upphandlingar, täta uppföljningar och 
vid behov vite säkrar kvaliteten. 
  
Äldreomsorg är en grundbult i stadsdelsnämndens verksamhet. För 
oss är det självklart med en värdig äldreomsorg av hög kvalitet, där 
valfriheten för de äldre är i fokus. Vi ser också fortsatta satsningar 
på ny teknik som avgörande för att man ska kunna bo hemma så 
länge man vill. Under vår tid i majoritet gjordes särskilda 
satsningar på hög kvalitet vid måltider för äldre. Det kommer vi att 
prioritera när vi har majoritet igen. 
  
Vid tidig ålder är barn som mest mottagliga att lära sig språk. 
Därför är språksatsningar på svenska i förskolan så viktigt- också 
för att det bidrar till att barn ges liknande förutsättningar när de 
väl börjar i skolan. Avgörande är att personalen är förtrogen i 
språket. Därför ser vi det som angeläget att fortbildning för 
personal i svenska fortsätter. Det ska finnas tillräckligt med 
språkkompetent personal på varje förskola. 
  
Centerpartiet har lämnat ett eget förslag till budget för Stockholms 
stad kommande år. I vår budgetreservation i kommunfullmäktige 
finns bland annat en omfattande satsning på skolan, ökade 
idrottsinvesteringar och en rad konkreta åtgärder för att Stockholm 
ska vara den gröna stad för framtiden som vi som bor här vill ha. 
  
Här följer några exempel ur Centerpartiets förslag till budget. 
  
Centerpartiet satsar mest på skolan av alla partier, totalt 250 
miljoner mer än majoriteten. Vi vill upprätthålla lärartätheten och 
ge möjlighet till kuratorsamtal för alla i årskurs 7 för att fånga upp 
och i möjligaste mån motverka psykisk ohälsa som ökar bland barn 
och unga. Vi vill också att fler idrottsföreningar, skol-IF, startas för 
att få fler barn och unga att röra på sig mer och idrottsaktiviteter i 
skolan samt i skolans lokaler på fritiden kan vara ett naturligt sätt 
för fler att gå med i en idrottsförening. 
  
Stockholm ska vara en grön stad. Stadsdelens invånare älskar sina 
grönområden både för rekreation och för motion. Centerpartiet vill 
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förena storstadens puls med gröna, rofyllda miljöer. Därför vill vi 
slå vakt om grönområden och den stadsnära naturen. Fler parker 
och grönytor ska anläggas på gråa områden i Enskede-Årsta-
Vantör. Antalet träd och alléer i stadsmiljön ska bli fler och varje 
fällt träd ska ersättas med minst två nya. Vi vill se fler ängsytor och 
växter i rabatter och pallkragar som gynnar våra pollinatörer. 
Samarbetet ska utvecklas med förskolor där vi bland annat kan 
erbjuda barnen att delta i stadsodling på gårdar och i parker. 
  
Utbyggnaden av elbilsladdning ska dubbleras, fler bilpoolsplatser 
etableras och arbetet med klimatanpassning av staden ska 
intensifieras. Solenergiproduktionen ska tredubblas och tänkas in 
från början i planering av byggnation och restaurering av befintlig 
byggnation, tex. solceller på tak där det fungerar. Havs- och 
sjöbottnarna ska renas, inte minst för att kunna etablera fler 
badplatser inom stadens områden. 
  
Centerpartiet är ett parti som vet att stad och land måste gå hand i 
hand. Den mesta av vår mat produceras på landsbygden. 
Centerpartiet kämpar för hållbar mat som är sund och säker. Vi har 
som mål att Enskede-Årsta-Vantör serverar 100 procent svenska 
råvaror i våra egna verksamheter. Vi satsar på närodlad och 
klimatsmart mat, inklusive mer viltkött, mat som är fri från skadliga 
kemikalier och tillsatser på våra skolor och till våra äldre. Kraven 
på djurhänsyn ska ökas vid upphandling av mat. 
  
Vi vill kraftsamla för att hela Stockholm ska vara en trygg stad. 
Skapa en trygghetskänsla och en lokal gemenskap genom platser 
med mycket liv och rörelse. Satsa på ideella krafter för en 
meningsfull fritid och trygghet. Fler och tidigare insatser från 
socialtjänsten samt förstärkt granskning av HVB-hem är två viktiga 
satsningar. Centerpartiet vill att antalet mobila ordningsvakter 
fördubblas samt att antalet fältassistenter ökar. Vi vill införa ett 
avhopparprogram för kvinnor och ökad polissamverkan, tex. genom 
allvarsamtal. Stadsdelsnämnderna har en central roll i stadens 
trygghetsarbete och ska prioritera och lokalt leda arbetet med att 
nå målet om att inte ha något särskilt utsatt eller utsatt område 
inom Stockholms stad. Stödinsatser till barn och unga ska komma in 
direkt när det finns misstanke om att de riskerar att hamna i 
kriminalitet och stöd till föräldrarna ska erbjudas. En handläggare 
mot välfärdsbrott ska finnas i varje stadsdel. 
  
Centerpartiet satsar på idrott, kultur och fritid för barn och unga, 
bland annat två miljarder mer i idrottsanläggningar under 
planperioden än majoriteten. Vi vill se bättre snöröjda och belysta 
fotbollsplaner så att de kan utnyttjas mer under hela året. Vi önskar 
ett särskilt föreningsstöd för fler ledare och vuxna på plats på 
idrottsanläggningarna samt fortsatt samarbete med privata aktörer 
för fler idrottsytor. 
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Vi vill se riktade insatser för barn och unga i ytterstaden, bland 
annat för bibliotek, kollo samt kulturskola i några delar av 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsområde. Fritidsgårdarna i vår 
stadsdel ska vara trygga och ha hög kvalitet. Vi vill stärka stödet till 
lokalt civilsamhälle och föreningsliv samt folkbildning. 
Parklekslokalerna i Enskede-Årsta-Vantör ska bli mer tillgängliga 
även för andra aktiviteter och en 4H-gård ska etableras i Snösätra. 
  
Det ska finnas lokala förebilder och attraktiva alternativ till 
kriminalitet. Vi vill utöka det uppsökande arbetet med 
stadsdelsmammor. I Enskede-Årsta-Vantörs förskolor ska det finnas 
förskollärare i alla barngrupper och ges tidigt kraftfullt stöd till 
barn med särskilda behov. Alla barn mellan 13 och 15 år ska ges 
chansen till feriejobb. 
  
Centerpartiet vill staka ut en hoppfull väg framåt för ett Stockholm 
som håller ihop. Vi prioriterar att satsa på skolan, klimatet och 
tryggheten utan att höja skatten på arbete. 
  
Med regelförenklingar, mindre byråkrati och lägre avgifter för 
näringsidkare skapar vi en växande, attraktiv och rolig stad. 
  
I övrigt hänvisar vi till Centerpartiets budgetreservation 2025. 
  
Emelie Wassermann (SD) yrkar att nämnden beslutar enligt 
följande: 
  

1. att avslå förvaltningens förslag till beslut 
2. att ge förvaltningen i uppdrag att återkomma till nämnden 

med en omarbetad verksamhetsplan utifrån 
Sverigedemokraternas skuggbudget 2025 

3. därutöver anföra följande 
  
Sverigedemokraterna har i sin skuggbudget för 2025 redogjort för 
våra visioner, mål och inriktning. Vi lyfter bland annat vikten av en 
trygg förskola av hög kvalitet där medarbetare med goda 
arbetsvillkor och hög kompetens lägger grunden för barnens 
framtid. Språktester och årliga utdrag ur belastningsregistret ska 
säkerställa att vi har rätt medarbetare på plats. Förskolan är starkt 
bidragande till att motverka utanförskap och stärka barnens 
kunskaper i svenska och ska kännetecknas av jämställdhet, 
demokrati och barns rättigheter. TAKK, tecken som alternativ och 
kompletterande kommunikation, ska genomsyra verksamheten och 
ge barnen ytterligare ett språk för att göra sig hörda. Arbete ska 
göras för att stärka förskolornas kunskap om barn med NPF och 
särskilda behov. 
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Vi vill reformera fritidsgårdarna och införa fritidsgårdskort och 
gemensamma ordningsregler med tydliga åtgärder. Fritidsgårdarna 
ska rikta sig till elever i högstadiet och ha strukturerade vuxenledda 
aktiviteter av anställda med adekvat utbildning. 
  
Alla som arbetar med barn och unga ska lämna årliga utdrag ur 
belastningsregistret, detta gäller såväl inom staden som för externa 
aktörer och föreningar som söker bidrag. 
  
För att motverka segregation ska föreningsbidrag rikta sig till 
verksamheter som underlättar etablering och delaktighet i det 
svenska samhället. 
  
Enskede-Årsta-Vantör har en äldreomsorg av hög kvalitet och det 
vill vi värna, att bli gammal ska vara något att se fram emot! 
  
Vi lyfter även vikten av att stärka den generella tryggheten genom 
att anställa fler ordningsvakter och öka kameraövervakningen. 
  
Ordförande Hassan Jama (V) yrkar att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Hassan Jama (V) ställer Peter Backlunds (L), Henrik 
Virros m.fl. (M) Stefan Holms (C), Emelie Wassermanns (SD) och 
förvaltningens förslag till beslut mot varandra och finner att 
nämnden beslutar i enlighet med förvaltningens förslag till beslut. 
  

Reservationer 
Peter Backlund (L) reserverar sig mot beslutet till förmån för sitt 
eget yrkande. 
  
Henrik Virro m.fl. (M) reserverar sig mot beslutet till förmån för sitt 
eget yrkande. 
  
Stefan Holm (C) reserverar sig mot beslutet till förmån för sitt eget 
yrkande. 
  
Emelie Wassermann (SD) reserverar sig mot beslutet till förmån för 
sitt eget yrkande. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/725-1 Tjänsteutlåtande: Verksamhetsplan 2025 
för Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 

 EÅV 2024/725-1.1 Bilaga 1. Sdn 14 VP 2025 
 EÅV 2024/725-1.2 Bilaga 2. Plan för upphandling 2025-

2027 
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 EÅV 2024/725-1.3 Bilaga 3a. Ansökan om budgetjusteringar 
för särskilda ändamål 2025 (drift) 

 EÅV 2024/725-1.4 Bilaga 3b. Ansökan om 
budgetjusteringar för särskilda ändamål 2025 (investeringar) 

 EÅV 2024/725-1.5 Bilaga 4. Investeringsönskemål 
parkinvesteringar 2025-2027 

 EÅV 2024/725-1.6 Bilaga 5 Prisbilaga 2025 2024-11-26 
 EÅV 2024/725-1.7 Bilaga 6. System för internkontroll 2025 
 EÅV 2024/725-1.8 Bilaga 7. Väsentlighets- och riskanalys 

samt internkontrollplan 2025 
 EÅV 2024/725-1.9 Bilaga 8. Strategi för 

kompetensförsörjning 2025-2027 
 EÅV 2024/725-1.10 Bilaga 9. Lägesbild om brott och 

trygghet 
 EÅV 2024/725-1.11 Bilaga 10. EÅVs 

kvalitetsledningssystem 
 EÅV 2024/725-1.12 Bilaga 11. Ansökan 

kompetensutvecklingsmedel Funk SP 
 EÅV 2024/725-1.13 Bilaga 12. Ansökan 

kompetensutvecklingsmedel språkutveckling kockar 
 EÅV 2024/725-1.14 Bilaga 13. Ansökan 

kompetensutvecklingsmedel språkutveckling barnskötare 
 EÅV 2024/725-4 Ändringsblad till Verksamhetsplan 2025 

rev2 
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§ 6 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnds månadsrapport 
2024  
November 2024 
EÅV 2024/11 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner månadsrapport 
för november 2024. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Ärendet syftar till att redovisa prognos på helårsutfall för Enskede-
Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd. 
 
För hela nämndens verksamhetsområde prognostiseras ett 
underskott om 26,3 mnkr före resultatöverföringar och ett 
underskott om 15,0 mnkr efter resultatöverföringar. För 
investeringar prognostiseras ett överskott om 5,0 mnkr. 
Prognostiserad avvikelse på helår motsvarar 0,9 procent före 
resultatöverföring och 0,5 procent efter resultatöverföring jämfört 
med justerad budget. 
 
Förbättringen mot föregående prognos beror till stor del på ökade 
intäkter. 
 
Underskottet är störst inom individ- och familjeomsorg till barn och 
unga till följd av fortsatt mycket höga vård- och omsorgskostnader. 
Framförallt har kostnaderna för HVB och arvoderade familjehem 
ökat kraftigt jämfört med föregående år, bland annat på grund av 
många och komplexa ärenden. I novemberprognosen har intäkterna 
inom verksamhetsområdet ökat och vissa kostnader har minskat 
något, vilket förbättrat prognosen. 
 
Utmaningarna inom barn och unga, gällande både ekonomi och 
verksamhet, kommer enligt förvaltningens bedömning kvarstå och 
hänsyn till detta har tagits i planeringen för 2025. 
 
Förvaltningen har under flera år arbetat med att bygga upp en 
beredskap och resurser för att hantera svängningar i ekonomin och 
bibehålla en rättssäker och noggrann myndighetsutövning enligt 
gällande lagstiftning. 
 
Ett kontinuerligt arbete pågår för att följa den ekonomiska 
utvecklingen och förvaltningen bevakar ett antal kostnadsdrivande 
faktorer inom flera verksamhetsområden. Förvaltningen bedriver 
inom samtliga verksamhetsområden en tydlig, stram och prioriterad 
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styrning av både ekonomi och verksamhet. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner månadsrapport för november 2024. 
 

Särskilt uttalande 
Peter Backlund (L), Henrik Virro m.fl. (M) och Stefan Holm (C) 
lämnar ett gemensamt särskilt uttalande: 
  
Stadsdelsnämnden Enskede-Årsta-Vantör visar i slutet på året en 
budget med underskott, även om det så smått börjar röra sig åt rätt 
håll. Som tidigare har majoriteten inte vidtagit tillräckliga åtgärder 
för att få ned underskottet. 
  
Underskottet är i dagsläget 26,3 miljoner före resultatöverföringar 
och efter resultatöverföringar 15 miljoner. Underskottet landar 
därmed på helår i runda slängar på ca 1% och 0,5% efter 
resultatöverföringar. 
  
Avdelningen Individ och familj, Barn och Unga står nu för -34 
miljoner, vilket är ett steg i rätt riktning som hänvisas till ökade 
intäkter och något minskade kostnader. Underskottet i sig grundar 
sig i dyra placeringar, särskilt ökar kostnader för HVB-hem men 
även familjehemsplaceringar. Den centrala fond som tidigare fanns 
under den borgerliga perioden för att söka pengar för placeringar, 
borde återupprättas. Andra metoder kan vara en framgångsfaktor 
för att också minska kostnader på sikt. Majoriteten måste arbeta 
vidare för att skingra dimmorna hur dessa kostnader för stadsdelen 
framledes ska klaras. 
  
Sjuktalen minskar i stadsdelen och därmed kostnaderna, men 
kostnaderna sjunker i långsam takt. Detta är ett område som kostar 
stadelen mycket pengar, och vi förutsätter att förvaltningen vänder 
på alla stenar för att ytterligare få ner sjuktalen, särskilt 
korttidsfrånvaron där pengar borde kunna hämtas hem. 
  
Andra verksamheter behöver stå tillbaka för att täcka underskottet. 
Det är heller inte orimligt att slimma organisationen genom 
effektiviseringar och besparingar. 
  
Majoriteten måste jobba ända in i kaklet, dvs fram till årsskiftet för 
att få ner underskottet. Framöver, i nytt VP för 2025, måste 
majoriteten fokusera på kärnverksamheten. Med en ovilja att 
prioritera rätt, riskerar stadsdelens ekonomi att drabbas ännu 
hårdare framöver. Med en tydlig prioritering av kärnverksamheten 
kan kontrollen över stadsdelens ekonomi bli bättre 2025. 
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Handlingar i ärendet 
 EÅV 2024/11-13 Tjänsteutlåtande: Månadsrapport 

november 2024 
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§ 7 
Beloppsgräns för periodisering av intäkter och kostnader  
Förändrat gränsvärde för väsentligt belopp 
EÅV 2024/867 
 

Beslut  
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd beslutar att 

fastställa 50 000 kronor per tillfälle som väsentligt belopp 
för periodisering av intäkter och kostnader. 

2. Ärendet justeras omedelbart. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Nämnden har tidigare beslutat om en beloppsgräns för periodisering 
av intäkter och kostnader om 20 000 kronor. Nämnden ansvarar för 
att fatta beslut om ny beloppsgräns och vad som anses vara ett 
väsentligt belopp. Förvaltningen ser ett behov att öka 
beloppsgränsen med hänsyn till förvaltningens årsomslutning och 
nivån på tidigare periodiseringar. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
beslutar att fastställa 50 000 kronor per tillfälle som väsentligt 
belopp för periodisering av intäkter och kostnader. Förvaltningen 
föreslår även att ärendet justeras omedelbart. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/867-1 Tjänsteutlåtande: Beloppsgräns för 
periodisering av intäkter och kostnader 
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§ 8 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnds 
delegationsordning 2025  
EÅV 2024/583 
 

Beslut  
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd fastställer 

delegationsordningen att gälla från med den 1 januari 2025. 
2. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ger 

stadsdelsdirektören i uppdrag att enligt 7 kap. 5 § 
kommunallagen (2017:725) besluta på nämndens vägnar i 
de ärendegrupper som anges i delegationsordningen. 

3. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd överlåter enligt 7 
kap. 6 § kommunallagen (2017:725) åt stadsdelsdirektören 
att i sin tur uppdra åt annan anställd inom kommunen att 
besluta i stadsdelsdirektörens ställe. 

4. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ger ordföranden 
eller, vid dennes förhinder, förste vice ordförande eller andre 
vice ordförande i uppdrag att enligt 6 kap. 39 § 
kommunallagen (2017:725) besluta på nämndens vägnar i 
ärenden som är så brådskande att nämndens beslut inte kan 
avvaktas. Sådana beslut ska anmälas vid nämndens nästa 
sammanträde. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd kan som huvudregel 
delegera beslutanderätt till presidiet, sociala delegationen, en 
politiker i nämnden, en anställd i Stockholms stad eller en 
automatiserad beslutsfunktion. Syftet med att delegera 
beslutanderätt är att avlasta nämnden från rutinartade ärenden och 
möjliggöra en effektivare förvaltning. 
 
Nämnden beslutar årligen i december om en ny delegationsordning 
för följande år. Förvaltningen har genomfört en översyn av 
nämndens delegationsordning inför 2025 och tagit fram ett förslag 
till nämnden. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
fastställer delegationsordningen att gälla från och med den 1 januari 
2025. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/583-1 Tjänsteutlåtanden: Enskede-Årsta-Vantörs 
stadsdelsnämnds delegationsordning 2025 

 EÅV 2024/583-1.1 Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnds 
delegationsordning 2025-01-01 
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§ 9 
Fördelning av föreningsbidrag för verksamhetsår 2025  
EÅV 2024/789 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
förslag till fördelning av föreningsbidrag om 935 000 kronor för 
verksamhetsåret 2025. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsdelsnämnderna har hand om bidragsgivning till föreningar 
med utpräglat lokal verksamhet. Ärendet syftar till att fördela 
föreningsbidrag i form av verksamhets- och aktivitetsstöd till 
föreningar inom Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsområde. 
 
Föreningsbidrag beviljas i regel endast till ideella föreningar och 
ges inte till aktörer med odemokratiska värderingar eller som 
uppmuntrar eller möjliggör våldsbejakande extremism. Inför 
verksamhetsåret 2025 har föreningar kunnat söka föreningsbidrag 
mellan den 1 augusti och den 30 september 2024. 
 
Totalt har 37 föreningar ansökt om föreningsbidrag, fördelat över 
48 ansökningar. Det totala ansökningsbeloppet uppgår till 4 077 098 
kronor. Samtliga ansökningar och kompletteringar har inkommit i 
tid. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens förslag till fördelning av föreningsbidrag 
om 935 000 kronor för verksamhetsåret 2025 
 

Yrkanden 
Emelie Wassermann (SD) yrkar att nämnden beslutar enligt 
följande: 
  

1. Att avslå förvaltningens förslag till beslut. 
2. Att ge förvaltningen i uppdrag att återkomma till nämnden 

med ett nytt förslag avseende föreningsbidrag med 
utgångspunkt i Sverigedemokraternas skuggbudget för 2025. 

3. Därutöver anföra följande: 
  
Sverigedemokraterna har i skuggbudgeten för 2025 redogjort för 
våra visioner, mål och inriktningar. Föreningsbidrag ska användas 
för att motverka segregation och underlätta etablering och 
delaktighet i det svenska samhället. Bidrag ska främst fokuseras på 
aktiviteter som riktar sig till barn, unga, äldre samt personer med 
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funktionsnedsättning. För att harmoniera med detta behövs ett 
omarbetat underlag avseende föreningsbidrag som utgår från 
Sverigedemokraternas skuggbudget. 
  
Ordförande Hassan Jama (V) yrkar att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Hassan Jama (V) ställer Emelie Wassermanns (SD) 
förslag mot förvaltningens förslag till beslut och finner att nämnden 
beslutar i enlighet med förvaltningens förslag till beslut. 
  

Reservation 
Emelie Wassermann (SD) reserverar sig mot beslutet till förmån för 
sitt eget yrkande. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/789-1 Tjänsteutlåtande: Fördelning av 
föreningsbidrag för verksamhetsår 2025 

 EÅV 2024/789-1.1 Riktlinjer för föreningsbidrag i Enskede-
Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
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§ 10 
Regler för ljud- och bildupptagning under Enskede-Årsta-
Vantörs stadsdelsnämnds öppna sammanträden  
EÅV 2024/815 
 

Beslut  
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd inför ett förbud mot 

ljud- och bildupptagning under stadsdelsnämndens allmänna 
frågestund vid öppna sammanträden. Efter den allmänna 
frågestunden är ljud- och bildupptagning tillåtet förutsatt att 
kameran är riktad mot politiker och tjänstepersoner. 

2. Förbudet gäller från och med den 1 januari 2025 fram till 
och med den 31 december 2025. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd har uppdragit åt 
förvaltningen att ta fram ett förslag på regler för ljud- och 
bildupptagning under stadsdelsnämndens öppna sammanträden i 
syfte att förebygga integritetskränkningar. 
 
Justitieombudsmannen (JO) har konstaterat att en nämnd kan 
besluta om ordningsregler som innebär att åhörare vid ett öppet 
sammanträde inte får fotografera eller filma. 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnds öppna sammanträden 
inleds med en allmän frågestund med möjlighet för allmänheten att 
ställa frågor till politikerna. Förvaltningen föreslår att förbud ska 
gälla mot ljud- och bildupptagning under den allmänna 
frågestunden. 
 
Förvaltningen föreslår att ljud- och bildupptagning ska vara tillåtet 
under sammanträdet efter den allmänna frågestunden, förutsatt att 
kameran är riktad mot politiker och tjänstepersoner. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/815-1 Tjänsteutlåtande: Regler för ljud- och 
bildupptagning under Enskede-Årsta-Vantörs 
stadsdelsnämnds öppna sammanträden 
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§ 11 
Rapportering till IVO av ej verkställda beslut enligt SoL 
och LSS för kvartal 3 år 2024  
EÅV 2024/737 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd lägger förvaltningens 
redovisning av rapporteringen till IVO av ej verkställda beslut 
enligt SoL och LSS för kvartal 3 år 2024 till handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsdelsnämnden fattar beslut om insatser till enskilda invånare 
enligt socialtjänstlagen (SoL) och lagen om stöd och service till 
vissa funktionshindrade (LSS). 
 
Enligt SoL och LSS ska kommuner redovisa de gynnande beslut om 
insatser enligt respektive lagstiftning som inte har kunnat 
verkställas inom tre månader från beslutsdatum till IVO. 
Rapporteringsskyldigheten gäller även tidigare rapporterade 
ärenden som ännu inte har verkställts under närmast föregående 
kvartal. 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning redovisar kvartalsvis 
till stadsdelsnämnden de ej verkställda besluten som förvaltningen 
rapporterat till IVO. 
 
Rapporteringen för kvartal 3 år 2024 visar en ökning med åtta 
beslut jämfört med kvartal 2. Inom Social omsorg vuxen – 
funktionsnedsättning och socialpsykiatri noteras en ökning med fem 
ej verkställda beslut. Social omsorg barn och unga visar en ökning 
med ett ej verkställt beslut. Social omsorg äldre visar en ökning 
med två ej verkställda beslut. Vid rapporteringsperiodens slut fanns 
30 beslut som var fortsatt ej verkställda, vilket är en ökning med 
fyra ej verkställda beslut jämfört med kvartal 2 år 2024. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
lägger redovisningen av rapporteringen till IVO för kvartal 3 år 
2024 av ej verkställda beslut enligt SoL och LSS till handlingarna. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/737-1 Tjänsteutlåtande: Rapportering till IVO av 
ej verkställda beslut enligt SoL och LSS för kvartal 3 år 2024 
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§ 12 
Inriktningsärende – Friliggande gruppbostad för 
personer med funktionsnedsättning enligt lagen om stöd 
och service (LSS 9:9)  
EÅV 2024/792 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner 
inriktningsärende för projektering av en friliggande gruppbostad 
enligt LSS på fastigheten Tjärdalen 7 i Hagsätra till en uppskattad 
hyreskostnad om cirka 2,4 miljoner kronor per år. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsdelsnämnderna har tidigare haft ett ansvar för att öka antalet 
bostäder med särskild service (grupp - och servicebostäder) i staden. 
Från och med budgetåret 2022 övergick beställaransvaret för dessa 
bostäder till socialnämnden. 
  
Detta inriktningsbeslut har som syfte att fastställa principer och mål 
som ska vägleda planering och uppförande av en gruppbostad enligt 
LSS. Beslutet baseras på stadens funktionsprogram för bostäder 
med särskild service enligt SoL och LSS samt för stödboenden. 
  
I stadens boendeplan 2024-2034 noteras en brist på bostäder för 
personer med funktionsnedsättningar enligt LSS och SoL, och 
behovet förväntas öka. Socialförvaltningen planerar att beställa en 
ny gruppbostad på fastigheten Tjärdalen 7, som ska hyras av 
stadsdelsförvaltningen. 
  
Boendet är en friliggande gruppbostad med sex lägenheter och 
gemensamhetsytor med en total yta på 343 kvadratmeter. Det 
kommunala bolaget Micasa beräknar tillträde till gruppbostaden år 
2028. 
  
Den totala årshyran för gruppbostaden är cirka 2,4 miljoner kronor. 
Nettohyreskostnaden för gruppbostaden uppgår år 1-3 till cirka 700 
kr per lägenhet per dygn och förväntas sedan minska från år 4 till 
cirka 340. 
  
Enskede- Årsta- Vantörs stadsdelsförvaltning föreslår att: 
Stadsdelsnämnden godkänner inriktningsärende för projektering av 
en friliggande gruppbostad enligt LSS på fastigheten Tjärdalen 7 i 
Hagsätra till en uppskattad hyreskostnad om cirka 2,4 miljoner 
kronor per år. 
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Socialförvaltningen förslår att: 
Socialnämnden godkänner inriktningsärende för projektering av en 
friliggande gruppbostad enligt LSS på fastigheten Tjärdalen 7 i 
Hagsätra. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/792-1 Tjänsteutlåtande: Inriktningsärende - 
Friliggande gruppbostad för personer med 
funktionsnedsättning enligt lagen om stöd och service (LSS 
9:9)  

 

Sida 35 (52)



 
 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 12/2024 
 

2024-12-12 

§ 13 
Fyllnadsnominering av ledamot till råd för 
funktionshinderfrågor  
Fyllnadsnominering av ledamot till råd för 
funktionshinderfrågor 
EÅV 2024/817 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner Ulf Olssons 
avsägelse från uppdraget och inval av Yvonne Holmberg till det 
gemensamma rådet för funktionshinderfrågor för återstående tid av 
mandatperioden. 
 

Sammanfattning av ärendet  
En ledamot har avsagt sig sin plats i Farstas, Enskede-Årsta-Vantörs 
och Skarpnäcks stadsdelsnämnders gemensamma råd för 
funktionshinderfrågor. Funktionsrätt Stockholms stad har översänt 
förslag till fyllnadsnominering till den vakanta platsen. 
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner Ulf Olssons avsägelse från uppdraget och inval av 
Yvonne Holmberg till det gemensamma rådet för 
funktionshinderfrågor för återstående tid av mandatperioden. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/817-1 Tjänsteutlåtande: Fyllnadsnominering av 
ledamot till råd för funktionshinderfrågor 
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§ 14 
Remiss av prioriterat gångvägnät för Stockholms stad  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2024/976 
EÅV 2024/797 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har skickat Prioriterat gångvägnät för 
Stockholms stad på remiss till Enskede-Årsta-Vantörs 
stadsdelsnämnd. För att uppmuntra fler invånare att gå har staden 
tagit fram ett prioriterat gångnät, som del av implementeringen av 
stadens gångplan. Prioriterade gångstråk har delats upp i 
kategorierna huvudgångstråk, stadslivsstråk, framtida stråk och 
strategiska kopplingar. Inom respektive område finns det råd för 
planering och utformning. 
 
Förvaltningen anser att ambitioner i staden om att förbättra 
möjligheter att gå är positivt ur ett miljö- såväl som ett hälsomässigt 
perspektiv. Ett utpekat prioriterat gångnät skulle kunna bidra till 
bättre förutsättningar för fotgängare på sikt, men förvaltningen har 
en del synpunkter framförallt kopplade till genomförbarhet. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/797-2 Tjänsteutlåtande: Remiss av prioriterat 
gångvägnät för Stockholms stad 

 EÅV 2024/797-1.1 Bilaga 1 - Stockholms prioriterade 
gångvägnät 
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§ 15 
Remiss av motion om att utreda möjligheten till bad i 
Hammarby sjöstad  
EÅV 2024/742 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har skickat en motion om möjligheterna att bada 
i vattnet vid Hammarby sjöstad på remiss till Enskede-Årsta-
Vantörs stadsdelsnämnd och andra berörda. Motionärerna föreslår 
att staden ska utreda olika alternativ för att möjliggöra bad i 
Hammarby sjöstad, samt att staden tillsammans med andra aktörer 
och intressenter ska möjliggöra för bad i området. 
 
Hammarby sjöstad ligger utanför Enskede-Årsta-Vantörs 
stadsdelsområde, men förvaltningen bedömer att en badplats där 
skulle uppskattas av stadsdelsområdets invånare, särskilt av de som 
bor i de norra delarna. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Yrkanden 
Peter Backlund (L) yrkar bifall till motionen. 
  
Ordförande Hassan Jama (V) yrkar att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Hassan Jama (V) ställer Peter Backlunds (L) förslag 
mot förvaltningens förslag till beslut och finner att nämnden 
beslutar i enlighet med förvaltningens förslag till beslut. 
  

Reservation 
Peter Backlund (L) reserverar sig mot beslutet till förmån för sitt 
eget yrkande. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/742-2 Tjänsteutlåtande: Remiss av motion om att 
utreda möjligheten till bad i Hammarby sjöstad 
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 EÅV 2024/742-1.1 Motion om att utreda möjligheten till bad 
i Hammarby sjöstad 
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§ 16 
Remiss av motion om permanent boende på husbåtar  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2024/745 
EÅV 2024/735 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har skickat en motion om att staden ska förbättra 
möjligheterna att bo permanent i husbåtar i Stockholm på remiss till 
bland annat Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd. Motionären 
föreslår att kommunfullmäktige ska ge berörda nämnder och 
bolagsstyrelser i uppdrag att genomföra en husbåtssatsning på Norr 
Mälarstrand samt att uppdra till kommunstyrelsen att utreda 
förutsättningarna för att möjliggöra fler kajplatser över hela staden. 
 
Förvaltningen anser att staden skulle kunna utreda möjligheterna att 
förbättra förutsättningarna för permanent boende i husbåtar. Inom 
stadsdelsområdet bedömer förvaltningen att sträckan utmed 
Årstaviken är den enda plats som skulle kunna passa för kajplatser. 
Majoriteten av sträckan ligger däremot inom Årstaskogens 
naturreservat och det är inte förenligt med dess syfte att anlägga 
kajplatser och dra ledningar för vatten och avlopp där. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Yrkanden 
Henrik Virro m.fl. (M) yrkar att nämnden beslutar enligt följande: 
  

1. Att tillstyrka motionen i sin helhet 
2. Att därutöver anföra 

  
Vi tackar förvaltningen för svaret på motionen och instämmer i 
synpunkterna om att det även behöver klargöras vilken nämnd som 
ska utöva tillsyn och vidta åtgärder, om reglerna kring 
husbåtsplatserna inte följs. Det får naturligtvis inte råda någon 
oklarhet kring vilken nämnd som ska agera vid exempelvis olovligt 
förankrade båtar med eller utan boende. 
  
Samtidigt gäller redan idag alltför komplicerade regler för att 
överhuvudtaget kunna bo på båt. Vi anser därför att det behövs ett 
gemensamt regelverk för husbåtar, bland annat gällande huruvida 
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båten ska räknas som en fastighet eller inte. Det är också viktigt för 
Stockholms stad att aktivt bistå och underlätta så inte stadens båtliv 
tungs av komplicerad byråkrati. 
  
De flesta av båtarna som idag ligger vid stadens kajer är välskötta 
och till glädje för Stockholm på flera olika sätt. Det är en viktig del 
av Stockholms kulturhistoria, förbättrar stadsmiljön och stärker oss 
som en vattenstad. Det finns båtägare som av olika skäl helst skulle 
vilja bo på sin båt året om, med då behövs självklart tillgång till 
kommunalt vatten och avlopp. Just nu pågår ett arbete med att 
utveckla kajen vid Norr Mälarstrand, exempelvis med att bevara 
och utveckla en småbåtshamn, bensinstation, sjömack, restaurang 
och en mindre gästhamn. I samband med detta arbete bör 
Stockholms hamnar dra ut kommunalt vatten och avlopp till de 
båtplatser som ligger längst med sträckan närmast stadshuset. 
  
I dagsläget är de 25 kajplatserna på Söder Mälarstrand de enda 
husbåtsplatserna som kommunala bolaget Stockholms Hamnar 
erbjuder. Det måste det bli ändring på. Med utgångspunkt i det som 
Stockholms stad möjliggjorde för i början på 2000-talet, borde fler 
kajplatser för husbåtar möjliggöras för runt om i staden. 
  
Ordförande Hassan Jama (V) yrkar att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Hassan Jama (V) ställer Henrik Virros m.fl. (M) förslag 
mot förvaltningens förslag till beslut och finner att nämnden 
beslutar i enlighet med förvaltningens förslag till beslut. 
  

Reservation 
Henrik Virro m.fl. (M) reserverar sig mot beslutet till förmån för sitt 
eget yrkande. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/735-2 Tjänsteutlåtande: Remiss av motion om 
permanenta boende på husbåtar 

 EÅV 2024/735-1.1 Motion om permanent boende på 
husbåtar 
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§ 17 
Remiss av motion om att göra 3-30-300-regeln till norm i 
Stockholms stad  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2024/918 
EÅV 2024/741 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har remitterat en motion som föreslår att staden 
ska börja tillämpa regeln 3-30-300 till bland annat Enskede-Årsta-
Vantörs stadsdelsnämnd. Motionärerna föreslår att staden ska börja 
tillämpa principen 3-30-300, för att säkerställa att alla stadens 
invånare har god tillgång till grönska. Principen bygger på att alla 
ska kunna se minst tre träd från sin bostad, skola och arbetsplats, att 
varje kvarter i en stad ska ha minst 30 procents krontäckningsgrad 
och att alla invånare ska ha som längst 300 meter från sin bostad till 
ett grönområde. 
 
Förvaltningen håller med motionärerna om att träd och stadsnära 
grönska är positivt för miljö, klimat och människors hälsa. Stadens 
arbete med att värdera grönytor i stadsutvecklingen anser 
förvaltningen kan utvecklas och bli mer konsekvent genom 
tillämpning av nyckeltal eller riktlinjer. 3-30-300- principen kan 
vara ett stöd i detta, men förvaltningen anser att den skulle behöva 
anpassas till Stockholms kontext. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Yrkanden 
Stefan Holm (C) yrkar att nämnden beslutar enligt följande: 
  

1. att bifalla motionen, 
2. att därutöver anföra följande: 

  
Jag vill tacka förvaltningen för ett positivt svar och att vikten av att 
träd och stadsnära grönska är positivt för miljö, klimat och 
människors hälsa framhålls. 
  
Allt måste börja någonstans. Att 3-30-300-principen kan vara ett 
stöd är det första steget och något att utgå från i planering och 
utveckling. Att de skulle behöva anpassas till Stockholms kontext 
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kan vara ett hinder för nytänkandet, principen ska ses som en 
grund. Det är viktigt att Stockholm stad håller sig uppdaterad enligt 
den senaste forskningen på detta område och kontinuerligt arbetar 
för att förbättra stockholmarnas trivsel och stadens motståndskraft 
mot klimatförändringarna. 
  
Ordförande Hassan Jama (V) yrkar att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Hassan Jama (V) ställer Stefan Holms (C) förslag mot 
förvaltningens förslag till beslut  och finner att nämnden beslutar i 
enlighet med förvaltningens förslag till beslut. 
  

Reservation 
Stefan Holm (C) reserverar sig mot beslutet till förmån för sitt eget 
yrkande. 
  
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/741-2 Tjänsteutlåtande: Remiss av motion om att 
göra 3-30-300-regeln till norm i Stockholms stad 

 EÅV 2024/741-2.1 Bilaga 1, Evidence-based guidelines for 
greener, healthier, more reslient neighbourhoods Introducing 
the 3-30-300 rule 

 EÅV 2024/741-1.1 Motion om att göra 3-30-300-regeln till 
norm i Stockholms stad  

 EÅV 2024/741-2.2 Bilaga 2. Boverket, Riktlinjer i 
grönplaneringen 

 EÅV 2024/741-2.3 Bilaga 3, 3-30-300 i skåne,slutrapport 
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§ 18 
Remiss av motion om att motverka den rasideologiska 
miljön  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2024/940 
EÅV 2024/707 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har remitterat en motion om att motverka den 
rasideologiska miljön till bland annat Enskede-Årsta-Vantörs 
stadsdelsnämnd för yttrande. För att motverka att barn och unga 
attraheras av den rasideologiska extremistmiljön och radikaliseras 
vill motionären att staden utvecklar utbildningar med syfte att öka 
kännedomen om symboler och uttryck kopplat till den 
rasideologiska miljön. 
 
Förvaltningen konstaterar att arbetet mot våldsbejakande extremism 
är en del av stadens brottsförebyggande arbete. På stadens intranät 
finns många olika stödresurser för arbetet samlade. Några av dessa 
stödresurser är webbutbildningar och utbildningsmaterial. Inom 
staden finns redan en framtagen grund- och fördjupningsutbildning 
inom ämnet. Dessa utbildningar håller en hög kvalitet. 
Förvaltningen håller däremot med motionären med om att dessa 
utbildningar bör hållas levande så att innehållet är fortsatt relevant 
och uppdaterat. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Yrkanden 
Peter Backlund (L) yrkar bifall till motionen. 
  
Ordförande Hassan Jama (V) yrkar att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Hassan Jama (V) ställer Peter Backlunds (L) förslag 
mot förvaltningens förslag till beslut och finner att nämnden 
beslutar i enlighet med förvaltningens förslag till beslut. 
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Reservation 
Peter Backlund (L) reserverar sig mot beslutet till förmån för sitt 
eget yrkande. 
  

Särskilt uttalande 
Peter Backlund (L) lämnar ett särskilt uttalande: 
  
Förvaltningen bemöter Jan Jönssons motion om att motverka den 
rasidelogiska miljön på ett positivt sätt. Man menar samtidigt att 
det redan finns en hel del utbildning i frågorna, men delar 
motionärens synpunkter att utbildningarna måste vara 
uppdaterade. 
  
Den rasideologiska och extremistiska miljön ter sig idag nya 
uttryck. Vi tror att det finns ett stort behov av att förnya och 
förändra utbildningar utifrån de arenor rasideologiska 
organisationer idag använder och yrkar därför bifall på motionen. 
  
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/707-2 Tjänsteutlåtande: Remiss av motion om att 
motverka den rasidelogiska miljön 

 EÅV 2024/707-1.1 Motion om att motverka den 
rasideologiska miljön 

 

Sida 45 (52)



 
 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 12/2024 
 

2024-12-12 

§ 19 
Remiss av Motion om att samordna och stödja 
stadsdelarnas arbete med inrättande av så kallade 
”fritidsbibliotek"  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2024/927 
EÅV 2024/750 
 

Beslut  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har remitterat en motion med ett förslag om att 
staden ska ta fram stadsgemensamma riktlinjer för fritidsbibliotek 
till bland annat Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd. 
 
Förvaltningen är positiv till att staden tar fram stadsgemensamma 
riktlinjer för en fritidsbiblioteksverksamhet för att säkerställa att alla 
invånare, oavsett var de bor i Stockholm, får ta del av en likvärdig 
verksamhet. Förvaltningen tycker riktlinjerna för fritidsbibliotek bör 
inkorporera ett barnrätts-, jämställdhets- och 
tillgänglighetsperspektiv. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/750-2 Tjänsteutlåtande: Remiss av motion om att 
samordna och stödja stadsdelarnas arbete med inrättande av 
så kallade "fritidsbibliotek" 

 EÅV 2024/750-1.1 Motion om att samordna och stödja 
stadsdelarnas arbete med inrättande av så kallade 
fritidsbibliotek 
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§ 20 
Remiss av betänkande ett nytt regelverk för 
hälsodataregister  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, rotel IV, dnr KS 
2024/1090 
EÅV 2024/743 
 

Beslut  
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner 

förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
2. Ärendet justeras omedelbart. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd är remissinstans för 
betänkande om ett nytt regelverk för hälsodataregister, statens 
offentliga utredningar (SOU) 2024:57. Utredningen har föreslagit 
en ny uppgiftsinsamling, skapat ändamålsenliga regler för att 
förbättra hälso- och sjukvården samt folkhälsan och säkerställt att 
regler utformas så att de skyddar den personliga integriteten. 
 
Det nya regelverket innehåller viktiga förändringar som kan stärka 
vårdens datainsamling och forskningsmöjligheter. Samtidigt innebär 
det utmaningar i fråga om integritet och implementering. För att 
regelverket ska kunna nå sin fulla potential bör särskild vikt läggas 
vid att minimera risken för integritetsintrång och att stödja 
vårdgivare i deras anpassning till de nya kraven. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/743-4 Tjänsteutlåtande: Remiss av betänkande ett 
nytt regelverk för hälsodataregister 
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§ 21 
Stadsdelsdirektörens information  
Stadsdelsdirektör Anders Carstorp informerar om reflexvästar i 
förskolan, nytt förvaltningskontor i Rågsved och exempel på 
program i de öppna verksamheterna under jul och nyår. 
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Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 12/2024 
 

2024-12-12 

§ 22 
Anmälningar för kännedom 
Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd lägger anmälningsärendena 
till handlingarna. 
 
Anmälda handlingar  

 Protokoll förvaltningsgrupp 13 november 2024 
 Protokollsutdrag från socialnämnden 2024-11-20 § 11 
 Vidaredelegation Barn- och elevregister 2025 
 Protokoll från Enskede-Årsta-Vantörs sociala delegation 26 

november 2024 
 Ledningens genomgång 2025 
 Protokoll från Enskede-Årsta-Vantörs sociala delegation 5 

december 2024 
 Vidaredelegation Enterala nutritionspumpar 
 Vidaredelegation Medicinsk fotvård 2025 
 Protokollsutdrag med kommunfullmäktiges beslut 2024-12-

02 § 31 
 Kommunfullmäktiges beslut 2024-12-02 § 18 
 Kommunfullmäktiges beslut 2024-12-02 § 17 
 Protokoll fört vid stadsdelsnämndens pensionärsrådsmöte 

2924-12-09 
 Protokoll Förhandling enligt MBL § 11 
 Protokoll förvaltningsgrupp 4 december 2024 
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Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 12/2024 
 

2024-12-12 

§ 23 
Redovisning av delegationsbeslut  
EÅV 2023/1061 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd lägger rapporten till 
handlingarna. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/1061-21 Redovisning av delegationsbeslut 2024-
11-08 - 2024-11-29 
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Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 12/2024 
 

2024-12-12 

§ 24 
Stadsdelsnämndens frågor  

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd noterar att inga skrivelser 
har inkommit. 
 

Inkomna skrivelser 
Inga skrivelser lämnades in vid stadsdelsnämndens sammanträde 
den 12 december 2024. 
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Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 12/2024 
 

2024-12-12 

§ 25 
Borttagen på grund av sekretess  
EÅV 2023/837 
 
 
Handlingar i ärendet 

 1817359 (Godkänd - R 1) Överflyttning av vårdnad till 
särskilt förordnad vårdnadshavare enligt 6 kap. 8 § FB 
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